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V prosincovém čísle:
— Most na Trojmezí
— Začátek adventu
— Jaromír Motl – rozhovor
— Svátek divadelníků
— Národní twirlingový pohár
— Sbírka Ostrova života
— Pozvánka k sousedům

Příloha: Mosty nad Mandavou

Bydlení v Legionářské dostalo zelenou
V létě jsme v HRÁDECKU psali o uvažované výstavbě bytových domů v Legionářské ulici na místě 
bývalé mateřské školy. Záměr dostal konkrétní podobu, včetně způsobu financování. Představen byl
na listopadovém zasedání zastupitelstva města. V Legionářské ulici se nakonec bude stavět družstevní
bydlení. Zastupitelé schválili prodej pozemku Bytovému družstvu Nový Hrádek. Zároveň si město po-
nechalo pojistku: k prodeji pozemku dojde až po zkolaudování domů.

Nově založené Bytové družstvo Nový Hrádek připravuje výstavbu dvou bytových domů. Ty budou
energeticky úsporné. Plánováno je v nich 33 bytů. Současně bude pro oba bytové domy zajištěno 
parkování v prostorách podzemních garáží a na přilehlé parkovací ploše. V současnosti připravuje 
potřebnou dokumentaci a plánuje zahájení výstavby v roce 2020.

Bytové družstvo Nový Hrádek bylo založeno letos v září. Jeho zakladatelé, mezi které patří například
Chytré bydlení, s. r. o., mají s podobným financováním bohaté zkušenosti z předchozích projektů. 
176 bytů bylo takto postaveno například ve Zlíně, stovky dalších v několika městech na Moravě, ale
také třeba v Bakově.

Družstevní bydlení bylo zvláště oblíbené v 60.–80. letech minulého století. Po sametové revoluci 
poněkud ustoupilo individuálnímu vlastnictví. Má ale své výhody a rozhodně není výdobytkem České
republiky, využívá se v celé Evropě.

Družstevní bydlení je na rozhraní mezi vlastnickým a nájemním bydlením. Vlastníkem družstevního
bytu je bytové družstvo, v němž má každý člen svůj členský podíl, který ho opravňuje k nájmu kon-
krétního družstevního bytu, případně garáže. Forma družstevního bydlení má několik výhod proti
koupi bytu do osobního vlastnictví. Družstevní byt se pořizuje bez hypotéky a bez prokazování příjmů.
Stačí splatit 30 % z hodnoty vybraného družstevního bytu a člen získává právo nájmu tohoto bytu.
Úvěr na dofinancování stavby si bere bytové družstvo a samotní členové se nezadlužují. Hradí družstvu
měsíční splátky, kterými splácí úvěr družstva. Výše splátky je neměnná po celou dobu fixace úrokové
sazby. Je potřeba k nim připočítat ostatní měsíční položky nájemného, které tvoří pojištění, správa,
fond oprav. Ty jsou stanovovány členskou základnou a sami členové tak mají možnost ovlivnit výši
svých měsíčních nákladů na bydlení.

Družstevní byt lze „prodat“ formou převodu družstevního podílu, a to i před splacením jeho celé ho -
dnoty. Ve splácení zůstatku hodnoty družstevního podílu pak pokračuje nový „majitel“. Při převodu se ne-
platí žádná daň z nabytí nemovitých věcí, družstevní podíl je předmětem dědění. Po splacení úvěru lze
byty převést do osobního vlastnictví, když se na tom družstevníci dohodnou. Pokračování na straně 3

Krásné a pokojné
Vánoce!

Venku panuje vánoční atmosféra. Do-
čkali jsme se i sněhu, který ještě pod-
trhl výzdobu Horního náměstí a nově 
i několika dalších ulic. Na to, že vydrží,
nebo dokonce ještě přibude, by si asi
nikdo po zkušenostech z posledních
zim nevsadil. Každopádně Vánoce při-
jdou za pár dní. Přejeme vám, abyste
je prožili v klidu a štěstí i se svými blíz-
kými. Pokud se vám to dosud nepoda-
řilo, najděte si v posledních dnech ad-
ventu alespoň chvíli klidu. Kdybyste
zatoužili po zpestření, můžete přijít
ještě dvakrát za kulturou. V pondělí 
17. 12. se v Bráně Trojzemí bude hrát
divadelní komedie Tanga pro ježíška,
ve čtvrtek 20. 12. se tamtéž koná vá-
noční koncert hrádecké skupiny Pří-
zeň, který bude mít jistě mimořádnou
atmosféru.

K vánočním svátkům v Hrádku patří
i tradiční akce: pro betlémské světlo si
můžete přijít do kostela sv. Bartoloměje
ve středu 19. 12., v úterý 25. 12. se tam-
 též koná Vánoční koncert – Česká mše
vánoční. A pokud si rádi zaběháte, pří-
ležitost k poslednímu závodu máte 
v posledním dni v roce při Silvestrov-
ském běhu na Kristýně.



lnformace z radnice
Usnesení rady města
18. schůze rady města
18. schůze rady města v roce 2018, konaná dne 7. listopadu, se zabý-
vala těmito záležitostmi:
— schválila návrh znění a vydala Jednací řád Rady města Hrádek nad

Nisou pro volební období 2018–2022
— vzala na vědomí protokol o výsledku kontroly, vykonané u města Hrá-

dek nad Nisou v souvislosti s realizací projektu 4 města zachraňují
přes hranice v rámci operačního programu spolupráce mezi Svobod -
ným státem Sasko – Česká republika 2014–2020

— schválila poskytnutí dotace z rozpočtu města žadateli Lužický spor-
tovní spolek ve výši 20 000 Kč na podporu činnosti spolku

— schválila podání žádosti o dotaci na projekt „Společně a přeshraničně
v oblasti primární prevence“, do Fondu malých projektů v rámci Pro-
gramu přeshraniční spolupráce Česká republika – Svobodný stát Sa-
sko 2014–2020, při celkových nákladech 17 611,14 Euro (440 279 Kč),
výši dotace 14 969,46 Euro (374 237 Kč) a vlastním podílu města 
2 641,68 Eur (66 042 Kč), při kurzu 1 Euro = 25 Kč

— schválila přidělení zakázky na sloučené projektové práce (doku-
mentace pro územní rozhodnutí, stavební povolení a inženýrskou
činnost) na akci s názvem „Dolní Sedlo – vodovod, Hrádek nad Ni-
sou“, a to firmě Fiala Projekty, s. r. o., za nabídkovou cenu 883 300 Kč
včetně DPH

— schválila přidělení zakázky na vyhotovení architektonického návrhu
a projektové dokumentace vedené pod názvem „MÚ Hrádek nad Ni-
sou – návrh interiéru, zasedací místnost“ firmě Projektový ateliér 
DAVID, s. r. o., za nabídkovou 202 191 Kč včetně DPH 

— schválila přidělení zakázky na sloučené projektové práce (doku-
mentace pro územní rozhodnutí, stavební povolení a inženýrskou
činnost) na akci s názvem „Bytový dům Azyl, Hrádek nad Nisou“,
firmě Projektový ateliér DAVID za nabídkovou cenu 853 050 Kč včetně
DPH 

— schválila dodatek č. 6 ke smlouvě o dílo na zajištění komunálních slu-
žeb na rok 2019, pro zajištění sběru, svozu, vykládky a výkupu třídě-
ných komodit PET a papír v motivačním programu města Hrádek nad
Nisou s firmou Severočeské komunální služby, cena výkupu pro rok
2019: papír 0,40 Kč/kg, PET 0 Kč/kg, hodinová sazba za svoz, sběr 
a vykládku činí 305 Kč/hod. bez DPH.

19. schůze rady města
19. schůze rady města v roce 2018, konaná dne 21. listopadu, se zabý-
vala těmito záležitostmi:
— vzala na vědomí odpis nedobytných pohledávek místních poplatků:

1) za psem ve výši 4 834 Kč
2) za odpadem ve výši 174 391,74 Kč
3) za přestupky v kompetenci správního odboru ve výši 45 300 Kč
4) za přestupky v kompetenci městské policie ve výši 38 500 Kč

— schválila přijetí dotace z Ministerstva vnitra, Programu prevence 
kriminality na místní úrovni 2018 na projekt „Hrádek nad Nisou – ví-
ceúčelové hřiště sídliště Pod tratí“ ve výši 300 000 Kč a zajištěném
spolufinancování ve výši 1 724 313 Kč v souladu s vydaným Rozhod-
nutím o poskytnutí dotace (změna) ze dne 5. 11. 2018

— schválila poskytnutí dotace z rozpočtu města žadateli FK SLOVAN
Hrádek nad Nisou 1910, z. s., ve výši 20 000 Kč na „Úhradu nákladů
spojených s přípravou a podáním žádosti o dotaci na akci Rekon-
strukce a modernizace fotbalového stadionu FK SLOVAN Hrádek nad
Nisou 1910, z. s.“ 

— schválila poskytnutí dotace z rozpočtu města žadateli Římskokato-
lická farnost Hrádek nad Nisou ve výši 50 000 Kč na zajištění „Hava-
rijní opravy úžlabí střechy kostela sv. Bartoloměje“

— zřídila následující komise: Komisi sociální a bytovou, Komisi pro ob-
čanské záležitosti, Komisi životního prostředí, Komisi pro dopravu,
Komisi pro městskou památkovou zónu, Názvoslovnou komisi, Ko-
misi pro prezentaci a média, Komisi přeshraniční spolupráce

— schválila dodavatele pro realizaci veřejné zakázky „Stromy v Trojze -
mí – revitalizace aleje Žitavská a propagace přírodního dědictví“ 
a „Uhelná – Revitalizace aleje a úprava prostranství pro turisty“ –
opakované zadání, a to společnost JIB, s. r. o., za celkovou cenu 
1 123 656,60 dle podané nabídky

— schválila předložený Plán zimní údržby 2018–2019 pro město Hrá-
dek nad Nisou mimo komunikaci ve Václavicích od skály směr na
Uhelnou, od váhy směr Pekařka 

— schválila dodatek č. 1 ke smlouvě o dílo na akci pod názvem „Ul. Jí-
lová, Zl. Výšina – kanalizace a oprava povrchu komunikace“ uzavřené
mezi městem Hrádek nad Nisou a firmou 1. jizerskohorská stavební
společnost, s. r. o., předmětem dodatku je specifikace víceprací 
a méněprací, celková cena díla bude snížena o částku 775 827,69 Kč
s DPH

— schválila přidělení zakázky na vyhotovení projektové dokumentace
v rozsahu DSP, DPS a pro získání dotace na akci „Rekonstrukce a mo-
der nizace fotbalového stadionu FK Slovan Hrádek n. Nisou 1910, z. s.“
firmě Novotný za nabídkovou cenu 190 938 Kč včetně DPH 

— schválila uzavření smlouvy o dílo na podporu informačního systému
městského úřadu se společností AutoCont CZ na dobu od 1. 1. 2019
do 31. 12. 2019, za měsíční cenu 19 481 Kč vč. platné DPH. 

11. mimořádná schůze rady města
11. mimořádná schůze rady města v roce 2018, konaná dne 28. listo-
padu, se zabývala těmito záležitostmi:
— schválila směrnici města Hrádek nad Nisou č. IP/4/2018 „K prová-

dění inventarizace majetku a závazků města Hrádek nad Nisou a jím
zřízených příspěvkových organizací, a to s účinností 29. 11. 2018 
a plán inventur na rok 2018 s platností od 28. 11. 2018

— schválila dodatek č. 1 ke smlouvě na akci „Hrádek nad Nisou – Zvý-
šená bezpečnost u ZŠ Donín“, která je spolufinancována z prostředků
Státního fondu dopravní infrastruktury, uzavřené mezi městem Hrá-
dek nad Nisou a firmou 1. jizerskohorská stavební společnost, s. r. o.
Předmětem dodatku je specifikace nepředvídatelných víceprací 
a méněprací, přičemž celková cena díla bude ponížena o částku 
200 359,18 Kč s DPH, celková cena díla upravená dodatkem č. 1 činí
1 262 063,86 Kč s DPH.

— schválila přidělení zakázky Oprava povrchu komunikace u ZŠ Donín
v ul. Donínská, Hrádek nad Nisou firmě EUROVIA CS, a. s., odštěpný
závod oblast Čechy střed, závod Liberec za nabídkovou cenu 
281 617,29 Kč vč. DPH

— schválila přidělení zakázky na opravu ekvitermní regulace topných
větví v areálu Sokolovna firmě Regula Term družstvo za cenu celkem
102 291 Kč vč. DPH. 

Ze zasedání zastupitelstva města
9. zasedání zastupitelstva města
9. zasedání zastupitelstva města v roce 2018, konané dne 28. listo-
padu, se zabývalo těmito záležitostmi:
— schválilo znění a vydání Jednacího řádu Zastupitelstva města Hrádek

nad Nisou pro volební období 2018–2022
— schválilo budoucí prodej pozemků p. č. 745/1, p. č. 746/1, p. č. 747,

p. č. 744/1, p. č.1380/2, vše v katastrálním území Hrádek nad Nisou
(Legionářská ulice), za stanovených podmínek za nabídnutou kupní
cenu 415 Kč bez DPH / 1m2 Bytovému družstvu Nový Hrádek, Po-
děbradova 2738/1, Moravská Ostrava, 702 00 Ostrava

— souhlasí s podáním návrhu na prohlášení Centrálního hřbitovního
kříže na p. p. č. 867 k. ú. Donín u Hrádku nad Nisou, obec Hrádek
nad Nisou za kulturní památku

— schválilo účast města Hrádek n. N. v projektu „Budowa turystycznej
ścieżki pieszo-rowerowej na trójstyku granic Polski, Czech i Niemiec
wraz z infrastrukturą towarzyszącą“ („Provedení turistické stezky pro
chodce a cyklisty na trojmezí Polska, České republiky a Německa
včetně doprovodné infrastruktury“), schválilo spolufinancování pro-
jektu v max. výši 250 000 Eur za předpokladu získání dotace a změny
rozpočtu města pro daný rok. Vzalo na vědomí podání žádosti o do-
taci do programu spolupráce INTERREG Polsko–Sasko 2014–2020,
přičemž lead partnerem projektu je Dolnoslezská správa silnic a že-
leznic ve Vratislavi a partnery projektu jsou město Hrádek nad Nisou
a Große Kreistadt Zittau. 

— vzalo na vědomí podanou žádost o státní podporu – V3 Státní pod-
pora sportu pro rok 2019, podanou žadatelem FK SLOVAN Hrádek
nad Nisou 1910, z. s, v rámci programu Ministerstva školství, tělový-
chovy a sportu, schválilo spolufinancování projektu z rozpočtu města
pro rok 2019 v rozsahu 30 % celkových výdajů

— schválilo změnu rozpočtu města 2018 č. 10. Rozpočet města 
2018 po změně č. 10 má stanoven celkový objem příjmů částkou 
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180 367 477,22 Kč, celkový objem výdajů částkou 321 003 226,22 Kč
a salda ve výši 140 635 749 Kč ve třídě financování.

— vzalo na vědomí návrh rozpočtu města Hrádek nad Nisou na rok 2019
— schválilo veřejnoprávní smlouvu o poskytnutí návratné finanční vý-

pomoci z rozpočtu města Hrádek nad Nisou společnosti Brána Troj-
zemí, příspěvková organizace ve výši 250 000 Kč s dobou vrácení nej-
později do 31. 12. 2020

— schválilo, v souladu se zákonem č. 183/2006 Sb., stavební zákon, ve
znění pozdějších zákonů, jako určeného zastupitele Mgr. Josefa Ho-
rinku, pro pořizování územně plánovací dokumentace města Hrádek
nad Nisou, a to pro volební období 2018–2022.

Termíny zasedání zastupitelstva města v 1. pololetí roku 2019

30. 1., 27. 2., 27. 3., 24. 4., 29. 5., 26. 6.

Termíny schůzí rady města v 1. pololetí roku 2019
9. 1., 23. 1., 6. 2., 20. 2., 13. 3. 20. 3., 3. 4., 17. 4., 15. 5., 22. 5.,

5. 6., 19. 6.

V termínech zasedání zastupitelstva města se budou automaticky ko-
nat i jednání rady města před zastupitelstvem, nebude-li takové jed-
nání rady města odvoláno.

Navrhněte své kandidáty na
ocenění za rok 2018

U příležitosti Společenského večera města je tradičně předávána cena
starosty města vždy ve dvou kategoriích: Za práci pro město (za výji-
mečné činy či aktivity, které přinesly prospěch městu a jeho občanům 
v různých oblastech života) a Sportovec roku (za výjimečné sportovní
úspěchy). V roce 2016 došlo k rozšíření kategorií o Poděkování starosty
města – za spolkovou činnost. Ocenění a poděkování se udělují za akti-
vity v předchozím roce, nikoliv jako ocenění města za dlouhodobou či
celoživotní činnost.

Návrhy mohou podávat občané i spolky či jiné právnické osoby na
Odboru dotací, rozvoje města a kultury, případně na podatelnu Měst-
ského úřadu v Hrádku nad Nisou nebo elektronicky na e-mailovou adre -
su davidova@muhradek.cz. Termín odevzdání návrhů je do 18. 1. 2019.

Návrh musí obsahovat jméno a příjmení navrhovaného kandidáta,
název právnické osoby nebo kolektivu, adresu bydliště nebo sídla navr-
hovaného kandidáta, obor činnosti, resp. oblast, v níž je udělení ocenění
či poděkování kandidátu navrhováno, podrobné zdůvodnění nominace
a identifikaci s kontaktem navrhovatele.

Z kandidátů bude vybírat rada města.
Ocenění a popř. poděkování starosty města bude předáno při Spole-

čenském večeru 2. února 2019.

312. ãíslo,
prosinec 2018ze společnosti

Bydlení v Legionářské 
dostalo zelenou

Dokončení ze strany 1
„Město si ponechalo pojistku v podobě prodeje pozemku až po kolau-
daci stavby. Byty nebude obsazovat, protože v družstvu nebude mít
žádný podíl. Po dohodě s uchazeči o bydlení v Hrádku ale může nabíd-
nout jejich seznam družstvu,“ říká starosta města Josef Horinka. Bydlení
v družstevním bytovém domě předpokládá složení 30 % hodnoty bytu,
rozhodně tedy nepůjde o sociální bydlení. „Sociální bydlení ale plánu-
jeme v objektu bývalého kina v ulici 1. máje. Žádost o dotaci máme po-
da nou a věříme, že budeme úspěšní,“ dodává Josef Horinka.

Dokončení rekonstrukce Polní ulice
Po rekonstrukci vodovodu byl položen nový povrch v ulici Polní. Zároveň
přibylo podél ulice několik nových parkovacích míst.

Nová autobusová zastávka 
v Doníně

V prosinci byla dokončena úprava autobusové zastávky před donínskou
školou. O „zálivu“ pro bezpečné zastavení autobusů jsme už psali. Jeho
vybudování podpořil Státní fond dopravní infrastruktury. Zcela nová 
je ale podoba zastřešené zastávky s označníkem. Elegantní řešení kore-
spondující s dalšími prvky mobiliáře umístěnými v centru města sklízí 
samou chválu. Do budoucna se proto počítá s postupnou obměnou 
a případně doplňováním zastávek v této podobě.
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Vloni v dubnu byla podepsána trojstranná dohoda o spolufinanco-
vání investic při stavbě mostu na Trojmezí. Letos na konci listopadu po-
dala polská strana žádost o dotaci na jeho stavbu do polsko-saského
programu přeshraniční spolupráce. Pokud bude žádost vybrána k reali-
zaci, bude zajištěno i financování stavby a symbolickému mostu na Troj-
mezí nebude stát nic v cestě. Od prvních návrhů nízko položeného kru-
hového mostu, přes který by se voda v případě povodně přelévala, do-
stala lávka nakonec tříramennou podobu zavěšenou na lanech poměrně
vysoko nad řekou. Projektanti museli splnit řadu podmínek daných
správci toků, polohou na hranicích a geologickým podložím. 

Po prvních návrzích na stavbu kruhového mostu v roce 2006 a schvá-
lení záměru jeho výstavby svazem měst Malý trojúhelník, se dlouho ne-
dařilo pohnout kupředu. Své sehrála rozdílná legislativa tří zemí a také
povodeň v roce 2010, po které přišel požadavek správců toků na lávku
umístěnou nad hranicí stoleté vody. V roce 2014 se iniciativy chopilo
město Hrádek nad Nisou, které v čele se starostou města Josefem Ho-
rinkou vyvolalo řadu jednání, jejichž výsledkem byly minimální poža-
davky, které stavba bude muset splňovat. Byly také připraveny konkrétní
návrhy podoby lávky. Tehdy se předpokládalo, že náklady na stavbu
mostu se pokryjí z trojstranné dotace z Evropské unie. Ani v novém plá-
novacím období ale dotační programy pro partnery ze tří zemí najed-
nou nebyly vyhlášeny. V úvahu nepřicházel ani česko-polský ani česko-
německý program přeshraniční spolupráce.

Vzhledem k povaze a významu projektu pro příhraniční oblast začaly
celý projekt řešit v srpnu 2016 vyšší územněsprávní celky – tedy Libe-
recký kraj, kraj Görlitz a Dolnoslezské vojvodství. Po vzájemné dohodě
se tehdy stala vedoucím projektu Dolnośląska Służba Dróg i Kolei ve
Wrocławi (DSDiK), pověřená k tomu Dolnoslezským vojvodstvím. Jak se
ukázalo, jedinou schůdnou cestou k zajištění financování je program IN-
TERREG Polsko – Sasko 2014–2020, do kterého byla nyní žádost podána.
Hlavním partnerem je zmíněná polská společnost DSDiK a partnery pro-
jektu jsou Město Hrádek n. N. a Große Kreistadt Zittau.

Jak už bylo naznačeno výše, změnila se podoba původně zamýšle-
ného nízkého kruhového mostu, který měl symbolizovat rovnost všech

tří zemí. Nejdříve kvůli požadavku na stoletou vodu, která pod ním musí
volně protékat. Jak se ale ukázalo při projektování, v okolí Nisy je bohu-
žel podloží, které je neúnosné pro zakládání podobné stavby. V místech,
kde má most stát, bývaly ještě před téměř sto lety meandry Nisy. Kromě
naplavenin se pod zemí nachází také uhlí. Muselo být proto upuštěno
od stavby, která by na třech ramenech „nesla sama sebe“ a musely být
doplněny pylony s lanovou konstrukcí. To stavbu samozřejmě prodra-
žilo. Předpokládaný rozpočet se pohybuje okolo 70 milionů korun. Po
započítání evropské dotace zbývá na každého z partnerů do stavby vlo-
žit asi 6 mil. Kč. Hrádek nad Nisou přitom předpokládá, že by se o tyto
náklady mohl vzhledem k významu stavby podělit s Libereckým krajem.

To, že projektování stavby nebylo jednoduché, dokládá i fakt, že se
most musí šikovně vyhnout hraničním kamenům, které musí být navzá-
jem vidět. Pravidla vyžadují, aby byly viditelné i shora a zůstaly pří-
stupné, takže bylo potřeba najít vhodnou polohu tří ramen mostu s do-
držením podmínky, aby se stýkala nad vlastním Trojmezím, tedy nad
soutokem Nisy a Oldřichovského potoka.

Chráněná dílna v Hrádku
nad Nisou?

Hned v úvodu je potřeba opravit chybu z názvu článku. Podle novely zá-
kona č. 435/2004 Sb., o zaměstnanosti, s účinností od 1. ledna 2012,
chráněné dílny neexistují. Byly nahrazeny institutem chráněné pracovní
místo. V praxi to znamená, že Úřad práce nepřispívá na zřízení celé chrá-
něné dílny, ale na jednotlivá chráněná pracovní místa. Bavme se tedy 
o chráněných pracovních místech. Potřebujeme je v Hrádku nad Nisou?

Zkusme zapátrat v rozvojových dokumentech našeho města. Termín
chráněná dílna ani chráněné místo tam nenajdete, ale Program rozvoje
města Hrádek nad Nisou na období 2017–2022 uvádí v kapitole B. 2 pro-
 gramové cíle, opatření a aktivity. A v opatřeních pro oblast sociální 
infrastruktury a služeb máme analýzu potřebnosti sociálních služeb 
a podporu aktivit sociálního podnikání. Aktivita spojená s analýzou po-
třebnosti sociálních služeb dostala vysokou podporu od zastupitelů,
slušnou podporu má i podpora aktivit sociálního podnikání. Tak kde je
problém?

Jako vždy je to o lidech. Chráněnou dílnu se pokoušelo rozjet v našem
městě několik podnikatelů. Všechny pokusy zatím selhaly. Bylo to z růz-
ných důvodů, ale výsledný dojem je stejný. Nedůvěra lidí, kteří by chtěli
obsadit chráněná místa. Přesto se ve městě objevují žádosti o zřízení
chráněných míst. Často v souvislosti s názorem, že město velikosti a vý-
znamu Hrádku nad Nisou by se mělo umět postarat o své zdravotně po-
stižené občany. Postará se?

Odpověď není jednoznačná. Neexistuje totiž žádná databáze zdra-
votně postižených občanů, kteří mají požadavek na obsazení chráně-
ného místa. Je tu také otázka zřizovatele, financování, prostor vhodných
pro dílnu, kde pracují zdravotně postižení občané, a velký problém je 
i náplň práce chráněné dílny s udržitelností nejméně 3 let. Ale je tu také
Program rozvoje města. A pokud ho chceme naplnit, máme tady velkou
příležitost. 

Začněme od největší priority v sociálních aktivitách. Tou je analýza
potřebnosti sociálních služeb. Z hlediska ochrany osobních údajů nemo -
hou úřady práce poskytovat, ani případným zřizovatelům chráněných
míst, informace o občanech se zdravotním postižením. Jak tedy potřeb-
nost této sociální služby zjistit?

Prostřednictvím tohoto článku v novinách a předáním informací 
Úřadům práce se obracíme na občany města Hrádek nad Nisou, kteří
splňují podmínky zákona o zaměstnanosti pro práci na chráněných 
pracovních místech. Pomozte nám prosím s analýzou potřebnosti této
sociál ní služby. V případě Vašeho zájmu o zřízení chráněných pracov-
ních míst v Hrádku nad Nisou kontaktujte prosím sociální odbor Měst-
ského úřadu nebo autora článku.

Jaroslav Poláček
Kontakty:
Městský úřad, Odbor správní a sociální, 
Tel.: +420 482 411 424, E-mail: zoulova@muhradek.cz
Mgr. Jaroslav Poláček, člen Zastupitelstva města Hrádek nad Nisou,
E-mail: polacek.jaroslav@volny.cz

Od 1. ledna bude zajišťovat
pohotovost KNL

Lékařskou pohotovostní službu, která funguje ve večerních hodinách 
a o víkendech v Nádražní ulici, dosud v Hrádku poskytovala společnost
Lázně Kundratice. Po vzájemné dohodě s městem Hrádek nad Nisou 
dojde k 31. 12. 2018 k ukončení smlouvy o nájmu nebytových prostor 
a tedy k ukončení činnosti Lázní Kundratice v Hrádku.

Na Lázně Kundratice naváže po jednáních Krajská nemocnice Liberec.
Převezme jak provoz pohotovosti, tak jednotlivých odborných ambu-
lancí. Pacientů se tedy změna nijak nedotkne. Město investuje do no-
vého vybavení ordinace, jakým je například EKG. 

Společnost Lázně Kundratice zároveň opouští i stomatologickou ordi-
naci v Chotyni. Tu plánuje město přestěhovat do Hrádku. Musí pro ni ale
najít vhodné prostory.

Další krok k mostu na Trojmezí
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Zdobení adventních věnců
V sobotu před začátkem adventu se v opraveném podstávkovém domě
Koník vyráběly adventní věnce. Venku byla zima a vlhko, ve světnici
domu příjemné teplo od kamen, vůně jehličí, slámy a dalších přírodnin.
Prostě útulno. V rámci projektu řemesla a tradice v Trojzemí se zde vy-
ráběly adventní věnce. S pestrou směsí větviček ze smrků, tújí, tisů, jmelí
vznikly desítky pestře zdobených věnců, které v domovech zpestří če-
kání na Vánoce.

Další dílny jsou v rámci projektu připravovány na další rok. Bude se
vyrábět kosmetika, zpracovávat ovoce a bylinky, drátkovat, budou se 
vyrábět velikonoční dekorace. K dílnám pro dospělé navíc už v prosinci
přibudou dílny pro děti, které se budou konat v dopoledních hodinách.

Akce se konala v rámci projektu ERN-0608-CZ-25.05.2018 „Řemesla 
a tradice v Trojzemí“, podpořeného z Programu na podporu přeshra-
niční spolupráce mezi Českou republikou a Svobodným státem Sasko
2014–2020 v rámci Fondu mikroprojektů Euroregionu Nisa.

Hvězda stromu
První adventní neděle patří v Hrádku rozsvěcení stromu na náměstí. 
A také jako ve stovkách dalších měst svařenému vínu, klobásám a voňa-
vému trdelníku. Letos v počasí, že by psa nevyhnal. Stánkaři na náměstí
to v mrholení, dešti a větru neměli lehké. Před pátou hodinou se ale ná-
městí jako obvykle zaplnilo stovkami lidí, na podiu se připravily děti 
z mateřských škol a ze ZŠ Lidická a po třech koledách konečně došlo na
rozsvěcení vánočního stromu. A ne ledajakého. Letos Horní náměstí
zdobí jedle věnovaná p. Machou. Na stromě je navíc zbrusu nová vý-
zdoba. O něco barevnější než v předešlých letech, ale tak akorát. 

Potřetí se konal také rukodělný trh v Bráně Trojzemí, který nabízí vý-
hradně ruční práce lidí z našeho regionu.

Akce rozsvěcení vánočního stromu v Hrádku nad
Nisou byla letos podpořena Skupinou ČEZ, jakožto
partnerem akce.

Hvězda pro Mikuláše
Druhá zastávka hrádecké Cesty za hvězdou patří Hvězdě pro Mikuláše 
a připravuje ji především DDM Drak. Na základní škole T. G. Masaryka
to voní smaženými kapry a cukrovím, v jídelně je spousta dětí i rodičů.
V rámci kulturního programu se tu snaží blýsknout především hudební
a taneční zájmové kroužky. Kolem poledne to zacinká, znamení, že při-
chází Mikuláš v doprovodu hodného anděla a nezbedných čertů. Ti ale
dokáží některé děti potrápit, asi nebyly celý rok tak úplně hodné. Jinak
se ale rozdávají dobroty, vyrábí vánoční dekorace a úplně na konec věští
budoucnost z roztodivných útvarů při lití olova.

Ohlédnutí za začátkem adventu
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Jaromír Motl převzal 28. 10. Cenu města Hrádek nad Nisou za dlouho-
dobou činnost u hrádeckých hasičů. K poslednímu září také skončil na
vlastní žádost ve funkci jejich velitele. Krátce poté jsme si s ním domlu-
vili schůzku na rozhovor, který se točil hlavně kolem… hasičů. Není se co
divit, když je Jaromír Motl hasičem ve volném čase i v zaměstnání.

Míro, většina obyvatel Hrádku tě asi zná, takže tě nemusíme
dlouze představovat. Jak dlouho jsi hasičem?  
Začínal jsem v roce 1980 od žáků, od té doby jsem také členem hasič-
ského sboru. A když mi bylo 18, stal jsem se členem výjezdové jednotky.

Tedy 38 let, což je hodně dlouhá doba. Z toho 14 let jako veli-
tel hrádeckých hasičů. A zároveň velíš libereckým hasičům.
Zkusme vysvětlit rozdíly. Ty na první pohled patrné, ale i ty méně
známé.
V Hrádku to ti lidé dělají dobrovolně, bez nároku na odměnu. V Liberci
jsou za to placeni. To je ten první rozdíl, který člověka napadne. Liberečtí
hasiči mají mnohem více výjezdů, se svojí speciální technikou zasahují na
celém území celého Libereckého kraje.

Další rozdíl je v době, kdy musí jednotka vyjet od vyhlášení poplachu.
V Hrádku máme výjezd do pěti minut, v Liberci jsou hasiči trvale přítomni
na stanici, tam je to do dvou minut. Profesionální hasiči mnohem více
času věnují odborné přípravě, mají daleko více specializací, než dobro-
volní hasiči, i když v Hrádku je jich také poměrně hodně. Příprava je 
u dobrovolných hasičů omezenější, ti lidé chodí normálně do práce, na
odbornou přípravu máme konkrétně v Hrádku vyhrazený jeden den v
týdnu.

Další rozdíl je v technice i dalším vybavení. I když co se týká běžných
zásahů, jako jsou požáry nebo nehody, ale i další typy mimořádných udá-
lostí, tak hrádečtí hasiči jsou velice dobře vycvičení a jsou oporou i pro-
fesionálních stanic hasičů, ať už v Liberci, nebo v Jablonném. 

Možná bychom mohli vysvětlit, jakým způsobem se svoláváte.
Vím, že mylná představa mnoha lidí je, že v hasičárně je stále
někdo přítomen.
Základem je svolávání sirénou, i když si někdo myslí, že to je v době mo-
bilních telefonů zastaralé. Jenže siréna je jediný garantovaný způsob. 
Hasičům i tak dojdou SMSky, poplachové e-maily, ale ani jedno není ga-
rantované, může nastat třeba výpadek operátora nebo může být slabý
signál. Samozřejmě, většinou to funguje, ale i tu malou pravděpodob-
nost, že by svolání selhalo, je potřeba vyloučit. V hrádecké zbrojnici
opravdu není přítomna stálá služba, takže i když se třeba v sobotu do-
poledne sejdeme, abychom připravili techniku třeba na soutěž, a dojde
k nějaké události, sirény se spustí.

Kolik členů má teď výjezdová jednotka v Hrádku?
25.

A vy musíte do pěti minut od nahlášení události vyjet. Určitě
nejen mě by zajímalo, jak to děláte, když jste v práci, máte zrovna
jinou akci, nebo třeba hasičský ples. Jak je zajištěno, že se jed-
notka sejde k výjezdu?
I v těchto chvílích se prostě jednotka sejde. I když je to někdy na hraně.

Několik let jsme bydleli vedle hasičárny, takže jsme měli mož-
nost sledovat, jak to probíhá po spuštění sirény. Nicméně
pojďme k osobní rovině rozhovoru. Bojíš se?
Lhal bych, kdybych říkal, že ne. Ten strach k tomu patří. Tedy ten zdravý
strach. Samozřejmě, pokud by se člověk bál, že se mu něco stane a ome-
zovalo by ho to při zásahu, tak by nemohl svoji roli úplně naplnit. Na dru-
hou stranu, tím, že se zdravě bojí, tak má nějaký respekt. A ten slouží 
k tomu, že dokáže vyhodnotit rizika. I když jsme dobrovolní hasiči, tak
musíme poskytnout co nejvíce služeb postiženým lidem, abychom 
zachránili zdraví a životy, aby se eliminovaly škody. Ale i hasiči se musí
vrátit domů ke svým rodinám, takže by se nemělo jít na hranu velkého 
rizika. Od toho je velitel, který zásah řídí, aby dokázal vyhodnotit rizika 
a věděl, kam může lidi ještě poslat. A i každý jednotlivec musí umět rizika
vyhodnotit.

Je to tak, že někdo má strach z výšek, někdo z vody, někdo třeba
ze zakouřeného prostředí? Kdo to nezažil, tak si třeba nedokáže
představit, co to znamená pohybovat se v zakouřeném pro-
středí a jak to na člověka působí. Jde podle toho rozdělit úkoly?
Samozřejmě, jsou lidé, kteří mají strach z vody, i když jich není moc. 
O něco víc je těch, kteří se bojí výšek. Všichni ti, kteří jsou nasazeni do ne-
bezpečného prostoru, musí na to být cvičeni. Není to tedy tak, že by někdo
přišel, řekl, že chce být dobrovolným hasičem a vyrazil k první události.
Musí se nejprve zacvičit. Teoreticky i prakticky. Skoro vše se dá nacvičit.
Máme tady třeba člověka, který má strach ze stísněných prostor, takže
vím, že ho tam nepošlu. Proto děláme minimálně jednou za rok výcvik ve
vodě, dvakrát do roka se chodí do cvičného polygonu pro nositele dý-
chací techniky. Tam se simulují náročné zásahy po stránce silové i vy-
trvalostní. V Jablonci se polygon i zakuřuje, v Německu je ten prostor zcela
tmavý a není v něm vidět ani na krok.

Problém skutečného zásahu je ale také v tom, že většinu prostor, kam
vstupujeme, neznáme. A když je prostor navíc zakouřený, tak se necvi-
čený člověk neorientuje ani ve známém prostředí. Máme tedy svoje 
postupy, abychom orientaci neztratili, abychom se nedostali do většího
nebezpečí, než na nás číhá. I tak se samozřejmě může stát, že na nás něco
spadne, že do něčeho narazíme, že zabloudíme, ale i pak musíme najít
cestu zpátky. K tomu všemu je potřeba připočíst, že tam, kde hoří, na nás
působí neskutečné teplo. Proto se často pohybujeme po zemi, protože
tam bývá lepší viditelnost a je tam nižší teplota. I když máme třívrstvé 
obleky, může být v hořící místnosti 300–400 °C. A v takovém vedru se
opravdu špatně pohybuje. Chodí se okolo zdí, používáme různá páčidla,
bourací sekeru a další nástroje, termokameru, která v orientaci hodně po-
máhá. Termokamera dokáže odhalit i skrytá ohniska, která v zakouřeném
prostoru mohou být vidět až na poslední chvíli. Pomáhá i při vyhledávání
lidí. Je to opravdu velký pomocník.

Eviduješ si po 38 letech u hasičů zásahy?
To ne, ale stovky to budou.

A úrazy?
To ano, ty si pamatuji. V roce 2014 jsem jel k výjezdu a rozbil jsem se na

Bezmála čtyřicet let u hasičů



712. ãíslo,
prosinec 2018rozhovor

kole. Odneslo to poměrně slušně čelo. A protože to bylo po vyhlášení po-
plachu, tak se to počítá jako úraz při výjezdu. A poměrně nedávno jsem
při výjezdu propadl do takového příkopu a vykloubil jsem si palec. 

Říkává se, že je štěstí, když je člověku jeho koníček zároveň prací.
Nicméně dělat hasiče z povolání a ve volném čase dobrovol-
ného hasiče je přeci jen dost náročné. Mluvit o koníčku se mi
trochu příčí. Jak se srovnáváš s tím, že jsi skoro permanentní ha-
sič?
Já to trochu uvedu na pravou míru. U profesionálních hasičů nejsem vý-
jezdový hasič. Moje náplň je v tom, že koordinuji a řídím lidi, které mám
pod sebou, protože dělám velitele stanice v Liberci. Dostanu se k velkým
událostem, ale spíše jako řídící člen, který vede zásah. Za rok vyjedu v Li-
berci jako řadový hasič tak ve dvaceti případech. V Hrádku jsem u výjezdů
fyzicky byl, ale zase jsem je zpravidla řídil jako velitel zásahu. A k tomu
byla samozřejmě hromada papírů, bez kterých to dnes nejde.

Tři nej… Který z požárů, a kterou událost, u které jsi byl, pova-
žuješ za největší?
Když se zeptáš na největší událost, tak to jsou jednoznačně povodně v roce
2010. U požáru přemýšlím… A vzpomněl jsem si, požár nedostavěného
bytového domu u starého kina. Seděli jsme v hasičárně, dali jsme si kávu,
povídali jsme celkem o ničem a najednou jsme viděli, jak se hulí černý
kouř od kina. To byl pro mě velký a náročný zásah, i když jsme ho během
několika hodin zlikvidovali. Smutnou událostí jsou požáry rodinných
domů ve Václavicích a v Oldřichově, ale to nebyly z hlediska rozsahu ni-
jak výjimečné události.

Nejkurióznější zásah?
Nic mě nenapadá. Pár jich je s úsměvným rozuzlením, ale nic úplně 
zásadního mi v hlavě neutkvělo.

Někdy se říká, že hrádečtí hasiči mají nadstandardní vybavení,
možná s trochou nadsázky srovnatelné s profesionály. Ono je
to dáno také dlouhodobou a intenzívní mezinárodní spolu-
prací. Jak ji hodnotíš? Sice jsi nestál u jejích začátků, ale na ně-
které zásahy jezdíte společně, máte za sebou velké projekty, ví-
dáte se při společenských akcích, jako je třeba pouť. 
Spolupráce začala v roce 1991 podpisem dohody mezi Hrádkem nad Ni-
sou a Žitavou a mezi tehdejšími veliteli hasičů. Velkou výhodou bylo, že
Helmuth Řeháček, tehdejší velitel, mluvil německy. Takže se mohl do-
mluvit v podstatě na všem. Za mě to bylo horší, protože moje němčina
je opravdu špatná. Vznikaly z toho i úsměvné situace – a jsme u té kuri-
ozity. Když jsme zasahovali u požáru bývalého celního úřadu v Žitavě za
nádražím, hořel asi 50 dlouhý a čtyři patra vysoký objekt v celém rozsahu.
My jsme se zrovna chystali na pouť, takže jsme museli vše naházet do aut
a rychle odjet na místo. V Německu mají opravdu hodně hydrantů, takže
vodu doplňují z nich. Nám se stalo to, že jsme byli věčně bez vody. Okolo
nás procházela hadice, tvrdá jak beton. Takže vody bylo opravdu hodně,
jen ne u nás. Svou němčinou jsem se snažil problém vysvětlit. Vyslal jsem
jednoho člověka, který příčinu nenašel, vyslal jsem druhého, ten se mi
ztratil, vyslal jsem třetího a nakonec jsme zjistili, že byly propojeny dva
hydranty do sebe. To jsem ovšem německy nebyl schopen vysvětlit. Ve-
litel zásahu si na to musel po tři čtvrtě hodině přijít sám.

Dnes je to tak, že na sebe spoléháme, domluvíme se, kdo za jaký úsek
zodpovídá a tak to funguje. Hlavně člověk nesmí prokázat, že pár slov
umí, protože pak začnou mluvit hrozně rychle…

Po 14 letech velení hrádecké jednotce jsi požádal k poslednímu
září o uvolnění z funkce velitele. Pro spoustu lidí to asi bylo pře-
kvapivé. A myslím, že by stálo za to takový krok vysvětlit.
Bylo to na základě toho, že jsem v sobě dlouhodobě cítil, že té práce, byť
dobrovolné nedávám tolik, kolik bych dávat měl. Cítil jsem jakési vyho-
ření, že nemám nápady, že nemám, jak se říká tah na branku. Chtěl jsem
dotáhnout určité věci, které jsem měl v hlavě připravené, ale ani to se mi
nedařilo. Dělal jsem to s takovým „musem“, na poslední chvíli, někdy pět
minut po dvanácté. Takže jsem se rozhodl, že funkci položím. I kluci ko-
lem cítili, že to nebylo co dřív, že to vázlo. Rozhodnutí potom bylo po-
měrně rychlé. Sice jsem o položení funkce uvažoval už vloni, ale původně
se záměrem, že dotáhnu alespoň 15 kulatých let. Nicméně jsem dospěl 
k tomu, že mi to takto nesedí, a že tedy funkci položím z minuty na mi-
nutu. V určité fázi začaly převažovat v mém fungování negativní věci nad
pozitivními a než něco dělat s nechutí, nebo dokonce naštvaností, tak je
lepší toho nechat. A myslím, že kluci tímto mým rozhodnutím dostali nový
impuls do budoucna, jak jednotka půjde dál.

Nabízí se otázka, co s tou spoustou volného času, který získáš,
protože sám vím, že když někdo potřebuje pomoct, má ten-
denci obracet se na hasiče. A také vím, že tě to stálo spoustu
času, protože když se nenašel nikdo jiný, šel velitel. A to se ani
neptám, jak to zvládala rodina.
Zatím nemám pocit, že bych měl více volného času. Agendu postupně
předávám a je jí opravdu hodně. I u dobrovolných hasičů. Zákon totiž
platí pro obě jednotky úplně stejně. Mám ale trochu volnější víkendy 
a snažím se naučit s volným časem nakládat. Třeba s foťákem v ruce. Ote-
vřu si i knížku. Zbývá mi čas prostudovat určité věci na internetu nebo 
v časopisech.

A rodina? Doma jsem moc nebyl. Rodina to kousala, hodně mě podr-
žela. Když jsem se stal velitelem, narodila se mi první dcera a začal jsem
studovat vysokou školu. Když už jsem studoval, narodil se mi syn. Pak
jsem dostudoval, ale bylo po povodních, čili zase hodně práce. Navíc od
té doby narostl počet zásahů. Máme za sebou rok, kdy jsme vyjížděli
165krát, a to nepočítám ten povodňový. Je to celorepublikový trend,
patrný i v Liberci. Plus další akce, které nesouvisí s výjezdy. Doma jsem
tedy moc nebyl a musím tady poděkovat rodině, že mě podržela, i když
se jí to kolikrát nelíbilo. A upřímně musím přiznat, že jsem se tehdy ani
moc neptal. 

5. listopadu jsi byl zvolen členem rady města. Kde konkrétně 
cítíš svoji úlohu? 
Tu otázku jsem po první schůzí rady města dostal také. Jak ses na radě cí-
til? Přiznávám, že mi šla hlava kolem, že toho bylo docela dost. Nicméně,
byl jsem požádán, zda bych se stal členem rady města. Už k tomu došlo
před čtyřmi roky, ale to mi čas opravdu nezbýval. Tehdy jsem odmítl. Teď,
když jsem skončil jako velitel, jsem nabídku přijal. Ale dohodli jsme se, že
kdybych měl pocit, že radě nemohu dávat to, co bych měl, že požádám
o uvolnění. Dávám si půl roku na zkoušku. Nejsem politik, chtěl jsem jen
zkusit jinou výzvu a pomoci městu v jeho dalším směřování.
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Na tři dny obsadili divadelníci ze tří souborů se shodným názvem Vojan
a členové nového hrádeckého souboru Pohoda kulturní dům Beseda 
a hasičskou zbrojnici, která jim poskytuje zázemí mezi a po představe-
ních. Tři komedie a jeden pohádkový muzikál přivedly do hlediště přes
půltisíce diváků. Škoda jen, že si jich nenašla více inscenace Nevěsta 
k pohledání, kterou porota celkem jednoznačně při hodnocení vyzdvi-
hovala nejvíce. „V Hrádku jsem byl jako porotce poprvé a musím kon-
statovat, že i když po přehlídkách nejezdím až tak často, něco už jsem
viděl, a musím přiznat, že v Hrádku měla všechna představení velmi vy-
sokou technickou i uměleckou úroveň,“ shrnuje předseda poroty Martin
Polách. A potvrzuje: „Úplně fantastická byla Nevěsta k pohledání. Po
všech stránkách, s naprosto vyrovnanými hereckými výkony.“

Po roce se v porotě objevil její dlouholetý člen Rudolf Felzmann.
„Hrádecká přehlídka oproti jiným je odlišná tím, že není postupová.
Tedy že mezi jednotlivými soubory není taková rivalita, kdo postoupí na
Hronov nebo na národní přehlídku. Tím je vytvořen její přátelský duch.
A já osobně vidím, že v Hrádku jde souborům o vzájemné poznání a po-
učení, jak se dá dělat divadlo. K tomu směřují i semináře po představe-
ních. A samozřejmě už 40 let sleduji vývoj hrádeckého divadla a myslím
si, že hrádečtí amatéři udělali velký krok kupředu a přiřadili se k takové
té progresívnější skupině, ať už jde o dramaturgii, výraznější režii a viděl
jsem tu i pár velmi dobrých herců,“ hodnotí Rudolf Felzmann. 

Jak už naznačil Rudolf Felzmann, v Hrádku nejde jen o vlastní prove-
dení inscenací, ale i o zpětnou vazbu a také neformální setkávání diva-
delníků. V hasičské zbrojnici probíhají po každém představení semináře,
herci zde dostanou oběd i večeři a je čas se i pobavit. Toho si všímá třetí
členka poroty Renata Grolmusová: „Vždycky v Hrádku obdivuji sounále-
žitost města s veškerou spolkovou činností, mezi kterou amatérské di-
vadlo patří. Pro přehlídku jsou důležití i hasiči, kteří se starají o pohodlí
herců. Postupně se rekonstruuje kulturní dům, což také není samo-
zřejmé. To mě v Hrádku vždy příjemně udivovalo a zůstává to tak i na-
dále.“

Porota 38. ročníku Hrádeckého divadelního podzimu udělila
následující ocenění:
— Čestné uznání za herecký výkon v inscenaci Tři ženy Heleně Svobodové
— Cenu za herecký výkon v inscenaci Tři ženy Aleně Součkové

— Cenu DS Vojan – Mladá haluz z Desné za spontánnost v inscenaci Ať
žijí duchové

— Cenu DS Vojan – Mladá haluz z Desné za výtvarné řešení inscenace Ať
žijí duchové

— Čestné uznání za herecký výkon v inscenaci Ať žijí duchové Ladislavu
Koďouskovi

— Cenu DS Vojan Libice nad Cidlinou za inscenaci Nevěsta k pohledání
— Cenu za scénografii v inscenaci Nevěsta k pohledání Jaroslavu Von-

druškovi 
— Cenu za režii inscenace Nevěsta k pohledání Jaroslavu Vondruškovi
— Cenu za herecký výkon v inscenaci Nevěsta k pohledání Tomáši Čivr-

nému

— Cenu za herecký výkon v inscenaci Nevěsta k pohledání Jaroslavu
Brendlovi

— Čestné uznání za herecký výkon v inscenaci Nevěsta k pohledání Bar-
boře Vaňkové

— Cenu za režii inscenace Ani za milion Janu Sladkému
— Cenu za herecký výkon v inscenaci Ani za milion Antonínu Rabanovi
— Čestné uznání za herecký výkon v inscenaci Ani za milion Aurelii Rou-

balové

Poděkování sponzorům a partnerům 38. ročníku Hrádeckého
divadelního podzimu:
Město Hrádek nad Nisou, Brána Trojzemí, DS Vojan Hrádek nad Nisou,
Severočeská vodárenská společnost, a. s., Česká spořitelna, a. s., Jan
Sladký, Josef Horinka, Pavel Farský, Inplyto – Antonín Raban, SDH Hrá-
dek nad Nisou, DDM Drak, Radio Contact Liberec.

Svátek divadelníků napsal 38. kapitolu
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Stolní kalendář města na
rok 2019

Chcete mít přehled o akcích ve městě, svátcích u sousedů nebo obdaro-
vat blízkého něčím z Hrádku? Po čtvrté nabízíme stolní kalendář, který
se od těch běžně dostupných liší. Najdete v něm seznam akcí ve městě,
které byly do doby uzávěrky jejich pořadateli nahlášeny. V každém ka-
lendáři jsou vyznačeny státní svátky, v hrádeckém ale navíc najdete 
i státní svátky v Polsku a Německu, takže až budete plánovat své výlety
nebo nákupy, nezaskočí vás zavřené obchody. Jsou v něm ale také ter-
míny školních prázdnin a termíny splatnosti poplatků a daní.

Kalendář je jako v minulosti podlouhlý, aby nabízel dostatek prostoru
na poznámky. Zároveň je vytištěn na běžném papíře, aby se poznámky
„nemazaly“. 

V prodeji je v informačním centru Brána Trojzemí za 85 Kč.

Národní twirlingový pohár
2018 

Ve dnech 10.–11. 11. 2018 jsme se zúčastnily nejvyšší pohárové soutěže
v ČR pro třídy B a C ve twirlingu, která se konala ve Dvoře Králové nad
Labem. Hodiny dřiny přinesly své ovoce a naše děvčata si odvezla me-
daile téměř za každé své vystoupení. V rytmickém tanečním sóle získala
Viktorie Janďurová zlatou medaili v kategorii Junior starší B, Natálie 
Zrnovská stříbrnou medaili v kategorii Junior starší C, Karolína Boudová
stříbro v Dětech C a Eliška Resselová bronz ve stejné kategorii. Druhý
den byly na programu povinné disciplíny. Z tohoto dne si odvezla Vik-
torie Janďurová 2x zlato, 1x stříbro, Natálie Zrnovská bronz a 5. místo,
Eliška Resselová zlato a Karolína Boudová také zlato. Naše poděkování
patří všem rodičům a především městu Hrádek nad Nisou za finanční
podporu při reprezentaci na soutěžích. 

Za Hrádecké mažoretky vedoucí Veronika Bartůňková

Výstava Akademie 55+
Na městském úřadě byla otevřena už druhá výstava studentů Akademie
55+. Tedy lidí, kteří se odhodlali, i když už nejsou úplně školního věku,
poznat něco nového, učit se, zdokonalovat se a navzájem se povzbuzo-
vat. V akademii, která byla zřízena při Základní umělecké škole v Liberci
a její pobočce v Hrádku, se učí pod vedením p. učitelky Blanky Trnkové
zvládat své pastely, štětce a barvy. A nejen to. Při vernisáži zahrálo klari-
netové kvarteto hrádecké pobočky ZUŠ pod vedením pana učitele 
Luboše Lachmana, ale také jediná studentka Akademie 55+, která se roz-
hodla ovládnout hudební nástroj! 

Paní Klárka Harsová se jako desetiletá učila hrát na akordeon. Po roce
ale musela studium ukončit. Celý život toužila se k hraní vrátit a sen se jí
splnil nyní, díky Akademii. Samozřejmě, že to není jednoduché. Rozhý-
bat prsty, sladit jejich počínání s hlavou, to chce hodně trpělivosti. Paní
Harsová ale říká, že jí hraní přináší radost. Cvičí hodinu denně, a když to
některý den nevyjde, chybí jí to. 

Další skupina studentů se věnuje dramatickému oboru. 

Purgatio v Chrámu Pokoje
Bezesporu nevšední zážitek za sebou mají návštěvníci performance 
Purgatio v Chrámu Pokoje. Představení se těžko zařazuje, pro někoho
mohlo být koncertem, jiné mohla více zaujmout visuální stránka pro-
jektu. Vnímat jej bylo možné i jako rámec hlubšího duchovního prožitku
nebo prostor k meditaci. Každopádně excelentní výkon obou pěvců 
naplnil místy až neproniknutelnou tmu pod klenbami Chrámu Pokoje.
Prolínající se hlasy tenoru Martina Prokeše a barytonisty Marka Šulce 
v prastarých skladbách ze 13. století střídaly výňatky z Dantových textů
citlivě přednesené ThMgr. Hedvikou Zimmermannovou a R.D. ICLic. 
A Mgr. Radkem Vašinkem. Za jejich zády ožívaly díky jediným paprskům
světla v celém chrámu kresby akademického malíře Atily Vöröse rozpo-
hybované digitálními kouzly Rudolfa Živce.

Poplatky za inzerci v měsíčníku

HRÁDECKO
formát cena
9 x 2,5 cm (na šířku) 121 Kč
9 x 5 cm (na šířku) 363 Kč
A6 (čtvrtstránkový, na výšku) 605 Kč
A5 (půlstránkový, na šířku) 1 210 Kč
A4 (celostránkový, na výšku) 2 420 Kč
reklamní reportáž cena dohodou
ceny jsou uvedeny včetně DPH



polečenskápolečenská
rubrikarubrika

Životní výročí
Občanům, kteří v měsíci listopadu 2018
oslavili významné životní jubileum, srdečně blahopřejeme.

70 let Jindřiška Boudová, Jaroslava Siladiová,
Josef Svoboda

81 let Hana Šťastná
83 let Jaromír Hauser
84 let Jiřinka Maryšková
87 let Hana Pohorská
88 let Božena Maděrová
90 let Marie Čihulová
91 let Vlasta Řežabová, Alžběta Zemanová
95 let Anna Janoušková

Monika Korbelářová,
matrikářka
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Viktor Sodoma na vánoční
besídce pečovatelské služby

5. prosince se konalo vánoční posezení seniorů v Klubu důchodců, které
pořádala Pečovatelská služba Hrádek nad Nisou. V Klubu důchodců
bylo pečovatelkami připraveno malé pohoštění. Mezi našimi hosty byl 
i pan místostarosta Pavel Farský, který popřál všem seniorům krásné
svátky. O zábavu se postaral známý zpěvák Viktor Sodoma, který zazpí-
val známé hity, jako je např. My máme parní stroj, Papoušek Kakadu 
a další. Kulturní vystoupení se všem velmi líbilo, všichni zavzpomínali na
písničky, které se kdysi hrály v televizi i v rádiu. Těšíme na další společné
akce, které přispějí k pohodě a dobré náladě. 

Mgr. Šárka Jeníčková, ředitelka

Čertíci ve školce
Čerti v pekle, ti se radujou, od rána si jenom tancujou. Tak takhle přesně
to vypadalo v naší MŠ Donín – Rosnička 5. prosince. Navštívili nás 
pekelníci z 9. A ZŠ Lidická a zpříjemnili dětem čekání na čertovskou 
pohádku „Čert a švec“. S čerty přišel samozřejmě i Mikuláš a anděl, aby
se děti tolik nebály, měly u někoho zastání a čerti si přeci jen nějakého
hříšníka neodnesli. A že jich na čertovské listině několik bylo. My 
jsme jim ale raději zazpívali písničku o nejoblíbenějším čertovském jídle
„Brambory“ a slíbili, že se hříšné duše napraví. Nejodvážnější děti si 
dokonce sáhly na čerta, anděla a Mikuláše. 

Po takovém velkém zážitku jsme se konečně dočkali pohádky, kterou
k nám jezdí hrát Nezávislé divadlo z Mladé Boleslavi. Čertík, který se ten-
tokrát musel napravit sám, chtěl také nějakou tu hříšnou dušičku. Dětem
nakonec přeci jen rozdal vytoužený balíček a ne uhlí, které dětem celou
dobu sliboval. My jsme si pěkně oddychli, že příští rok zůstaneme všichni
spolu. 

Tímto bychom chtěli poděkovat panu učiteli Škaloudovi a žákům 
ZŠ Lidická za čertovský zážitek. A všem přejeme krásný, šťastný a poho-
dový nový rok.

Na ZŠ T. G. Masaryka vzniklo
Centrum na podporu 

čtenářství
V rámci projektu Síťování čtenářské gramotnosti vzniklo v září letošního
školního roku na ZŠ T. G. Masaryka v Hrádku nad Nisou Centrum pro
podporu čtenářství. Úlohou centra je předávat učitelům základních škol
poznatky a strategie, které lze využívat při naplňování čtenářské gra-
motnosti, nejen při čtenářských dílnách, ale i v rámci ostatních vyučova-
ných předmětů. 

ZŠ T. G. Masaryka se čtenářskou gramotností zabývá dlouhodobě 
a čtenářské dílny v rámci výuky organizuje pravidelně již několik let. 

„Původně jsem byla oslovena pouze s nabídkou lektorovat kurz čte-
nářských dílen v Pardubicích, kde celý projekt vznikal – základní školou,
která si projekt vzala na svá bedra je ZŠ Dašice,“ říká Hana Prchlíková,
vedoucí čtenářského centra. Později se v rámci projektu objevila mož-
nost založit Čtenářské centrum i u nás, v Hrádku nad Nisou. Moc rády
jsme na tuto možnost přistoupily. S kolegyní Anetou Tvrzníkovou tak 
organizujeme pravidelná setkání. 

Centrum je otevřeno samozřejmě všem. Pravidelně se budeme schá-
zet s pedagogy z Donína, Chotyně, Chrastavy a Rynoltic. V rámci pro-
jektu mohou zapojené školy bezplatně využívat nabídku knih, desko-
vých her a přístupů do webového prostředí společnosti SCIO. Učitelé
mohou nechat své žáky bezplatně otestovat a zjistit jejich čtenářskou
úroveň a zároveň využívat materiály k dalšímu rozvoji čtenářské gramot -
nosti.
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Pozvánka k sousedům
Advent, vánoční a novoroční svátky jsou obdobím tradic a setkávání se
s našimi blízkými. Domovem voní cukroví a vše je tak nějak klidnější. 
S koncem roku také přichází čas bilancování a hodnocení. Věřím, že ten
váš rok byl úspěšný a do nového vkročíte s úsměvem a pozitivní náladou.
Přeji Vám krásné prožití vánočních svátků a čas strávený s těmi, které
máte nejraději. Třeba na některé z akcí, které se konají v našem okolí. 

15.–16. prosinec – Adventní prohlídky Lemberk, Grabštejn, Zá-
kupy
Vánočně vyzdobené interiéry hradů a zámků lákají na poslední pro-
hlídky letošního roku. 
16. prosinec – Swingové Vánoce – Městské divadlo Jablonec
Leona Machálková, Jan Smigmator, Big Band Felixe Slováčka a hosté.
19. prosinec – Zpívání koled s Luďkem Vele – zámek Svijany
Sólista opery Národního divadla zazpívá nejznámější koledy v nádher-
ném prostředí kaple svijanského zámku. 
19. prosinec – Adventní podvečer s RCL – Marek Ztracený 
a Band – Liberec
V rámci Libereckého Adventu na náměstí před radnicí si užijete podve-
čer s libereckým Radiem Contact. Jako host vystoupí Marek Ztracený 
a Band, proběhne autogramiáda, soutěže a další. 
20. prosinec – Mesiáš – Lidové sady Liberec
Divadlo Verze uvádí absolutní vánoční klasiku – celosvětově úspěšnou
komedii o největším příběhu všech dob, plnou montypythonovského
humoru. Hrají Igor Chmela a David Prachař. 
21. prosinec – Pražský výběr – klub Warehouse Liberec
Unikátní klubový koncert české rockové legendy.
22. prosinec – Sváteční ZOO – Zoologická zahrada Liberec
Vánočně vyzdobená ZOO, Betlémské světlo, program pro děti a mnoho
dalšího.
22. prosinec – Krucipüsk – Eurocentrum Jablonec
Tradiční koncert na závěr turné skupiny.
23. prosinec – Lucie Bílá – Bílé Vánoce – Dům kultury Liberec
Poslední koncert vánočního turné Lucie Bílé s kapelou Petra Maláska.
Jako host přijede Honza Toužimský z Arakainu a farář Zbigniew Czendlik.
26.–31. prosinec – Vánoční prohlídky – zámky Hrubý Rohozec
a Sychrov
Prohlídky vánočně vyzdobených interiérů, povídání o vánočních zvycích
šlechty, dobové vánoční stromečky, koledy…
31. prosinec – Sugar – Divadlo F. X. Šaldy
Tradiční Silvestrovské představení se svojí nezaměnitelnou atmosférou
posledního dne roku. 
1. leden – Novoroční výstup na Ještěd
Tradice novoročních výstupů na Ještěd trvá již přes 40 let. Start je v Hor-
ním Hanychově na konečné tramvaje MHD a účastníci se pravidelně
scházejí nejpozději v půl deváté ráno. Odměnou za výšlap vám bude ko-
vový odznak, speciální pamětní list a příležitostné razítko KČT. 
12. leden – Chrastavské šlápoty – Chrastava
46. ročník zimního turistického pochodu po okolí Chrastavy. Vyberte si
svou trasu na 7, 10, 15 nebo 20 kilometrů. Věra Baumgartnerová

Tip na výlet
Přelom roku patří vánočním a novoročním svátkům. A jaké by to byly vá-
noce bez vánočních ozdob na stromečku. Věděli jste, že největší sbírku
skleněných vánočních ozdob na světě vlastní Muzeum skla a bižuterie 
v Jablonci nad Nisou? Ale nejen ozdoby jsou to, co ho dělá unikátním.
Pojďme se tedy do skvostu našeho kraje podívat…

Muzeum skla a bižuterie Jablonec nad Nisou
Muzeum v Jablonci je jediným muzeem u nás specializovaným na sklo
a bižuterii. Založeno bylo roku 1904. Za tu dobu prošlo několika etapami
vývoje. Hlavní budovou je secesní dům na Dolním náměstí v Jablonci.
Nabízí dvě stálé expozice: Nekonečný příběh bižuterie a Čarovná za-
hrada – České sklo sedmi století. Konají se zde též tematické výstavy 
a programy pro veřejnost. Součástí muzea je i odborná knihovna a pro-
dejna skla, bižuterie a publikací. Sbírkový fond muzea čítá desetitisíce 
inventárních čísel, která jsou přiřazena ke statisícům předmětů. Mnoho
z nich je ukrytých v depozitářích. Velká část je ale k vidění ve zmíněných
expozicích.

Nekonečný příběh bižuterie prezentuje vývoj jablonecké bižuterie od
jejího zrození po současnost. Uvidíte fenomén Jablonecka, který promě-
nil zdejší kraj v místo s celosvětově uznávanou tradicí sklářského a bižu-
terního průmyslu.  

Čarovná zahrada – to jsou tři sály v pátém podlaží hlavní budovy mu-
zea, celkem 380 m� plochy, rozčleněné do čtyř výstavních celků, které na
sebe chronologicky navazují. Prezentují nejen sklo samo o sobě, ale i pří-
běhy, které se k němu konkrétně váží.  

Rozsáhlá sbírka vánočních ozdob se po většinu času ukrývá v depozi-
tářích. Muzeum její části ukazuje při krátkodobých výstavách obvykle 
v čase adventním a vánočním. Naposledy to bylo v loňském roce v ex-
pozici s názvem Já, ozdoba. Už napřesrok má být ale dokončená pří-
stavba muzea ve tvaru skleněného krystalu, kde ozdoby najdou své stálé
místo. V muzeu však ani letos o skleněné vánoční ozdoby zájemci ne-
přijdou. Stačí dorazit 27. prosince na vánoční tvoření. V rámci oblíbe-
ných kreativních dílen si každý může vyzkoušet výrobu ozdob z korálků
a zdobení foukaných skleněných ozdob. 

Dech beroucí krásu skla a bižuterie si tady ale můžete užít v kterou-
koliv roční dobu. Muzeum má otevřeno, kromě pondělí, každý den. 

Věra Baumgartnerová

První adventní neděle v Hrádku nad Nisou tradičně patří rozsvěcení vá-
noč ního stromu na hrádeckém náměstí, kde se už 7. rokem prezentuje
také spolek Ostrova života. Návštěvníci mohou ve stánku nakoupit nej-
různější vánoční zboží, dekorace a dárky a také se zahřát teplým čajem
nebo svařeným vínem. V letošním mimořádně nevlídném počasí se po-
dařilo vybrat částku o něco nižší než loni, i tak ale vykouzlila úsměv na
rtech, neboť se ukázala být vánočně magická… 

Hrádecké náměstí po celé adventní odpoledne skrápěl déšť a bičoval
nepříjemný vítr, i přesto si na něj našly cestu stovky lidí. Ve stánku 
Ostrova života mohli návštěvníci tradičně vybírat ze široké škály ruko-
dělných výrobků, které spolku věnovali naši příznivci. V nabídce byly 
vánoční dekorace, svícny, ozdoby, drobné dárkové předměty, ale také
vánočky nebo cukroví. Náš velký obdiv patří všem, kdo věnují svůj 
čas jejich výrobě. Díky desítkám šikovných lidí z našeho okolí můžeme 
každoročně nabízet mnoho věcí, které dělají radost. Velké poděkování 

potom patří všem, kdo se u stánku zastavili a některý z výrobků zakou-
pili. Vánoce se často označují jako kouzelný čas. A my s tím, po výsledku,
který ukázalo konečné účtování, beze zbytku souhlasíme. 

Na konto sbírky „Ostrov pomáhá“ z vánočního prodeje putuje částka
24 024 korun. 

Všem lidem, kteří přispěli, ať finančně nebo materiálně, mnohokrát
děkujeme. Velké díky patří také městu Hrádek nad Nisou, které nám kaž-
doroční vánoční prodej umožňuje. 

Spolek Hrádek nad Nisou – Ostrov života přeje všem lidem krásný ad-
ventní čas, poklidné Vánoce a hodně zdraví do nového roku!

Věra Baumgartnerová

Na sbírkové konto Ostrova života putuje 
magická částka
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Hrádecký klub pro rodiny s dětmi Mašinka se stal součástí kampaně
Dejme dětem svůj čas, pořádající asociace Comeniana, která sdružuje
mateřská centra, rodinná centra, volnočasové aktivity pro děti a mládež
a seniorské kluby Jednoty bratrské hlásící se k pedagogicko-sociálnímu
odkazu své vlastní více než 555leté historie. 

Tato kampaň pozvedá roli rodičů, prarodičů a širší rodiny. Na rodině
je připravit své děti na budoucnost tím, že je provedeme dětstvím a do-
spíváním a nepřenecháme svoji roli předčasně nikomu jinému. V honbě
za zážitky a za materiálním zajištěním je však mnohdy málo připomí-
náno, že pokud se našim dětem odcizíme v jejich dětství, v jejich dospě -
losti to již nedoženeme. A naopak, veškerý zájem, který svým dětem dáme
nyní, se nám později bohatě vrátí v jejich zájmu o nás. 

Vyjma pravidelného setkávání rodin s dětmi, poradenské činnosti 
a seminářů o výchově, jsme připravili i sérii Manželských večerů. Jelikož
kvalitní vztah manželů je pro výchovu dětí to nejdůležitější. Jednalo 
se o tematické večery pro manželské páry, které probíhaly během 
pěti sobotních podzimních večerů od 27. 10. do 1. 12. 2018. Večery
umožnily manželským párům svůj vztah provětrat a upevnit. Atmosféru

manželských večerů lze nastínit samotným vyjádřením několika účast-
níků: „I po více než 35 letech manželství jsme o některých věcech mohli
mluvit až teď... Poprvé jsme mluvili o našich osobních zraněních, už
chápu reakce své ženy... Bylo to intenzivní a upřímné... Fascinuje mě, jak
o věcech dokážete otevřeně mluvit. ... Po jednom z večerů jsme se pěkně
pohádali, ale díky tomu jsme k sobě našli cestu.“ 

S odkazem na vědomí, že je manželství jedním z nejsilnějších mezi-
lidských vztahů a rodina je místem bezpečí a naší budoucnosti, vám
přejeme, ať nejsou pro vás svátky vánoční jen o shonu a nervozitě, ale o
pokladech, které máte ve své rodině. Přejeme vám pokojný rok 2019. 

Naši práci s rodinami podporují: město Hrádek nad Nisou, Liberecký
kraj z Programu na podporu činností mateřských center, MPSV z Pro-
gramu Rodina, Nadace Euronisa, stavebniny HRAK, s. r. o., Toner Copy
a pravidelní drobní dárci. Všem vám velice děkujeme za možnost roz-
voje naší práce. Děkujeme rodinám, které využívají naše služby, za jejich
osobní nasazení.

Za celý tým pracovníků a dobrovolníků Patrik Müller – správce sboru Jednoty
bratrské v Hrádku nad Nisou

Dnešní počítačová doba přináší nejen mož-
nost získávání velkého množství informaci,
ale také pohodlné nakupování zboží přes 

internet s dodáním až do domu. Naku pování
přes internet uskutečňujeme pomocí e-shopů

od prodejců, které ani nikdy neuvidíme. Bohužel
anonymita internetu nahrává podvodníkům, nepoctivým obchodníkům
a prodejcům. Ti nabízí zboží, které je oproti jiným obchodům příliš
levné a prodejci zpravidla vyžadují platbu předem převodem na účet.
Stává se, že objednané zboží nepřijde vůbec či dorazí něco jiného, bez-
cenného nebo se může jednat o napodobeninu, kterou laik nemusí 
poznat. Často se také stává, že se zboží po krátké době opotřebuje 
a v případě reklamace vám prodejce reklamaci neuzná. Zboží koupené
po internetu ale můžete do 14 dnů bez udání důvodu vrátit.

Je obtížné vypátrat pachatele těchto podvodů, prokázat jim úmysl
podvodného jednání a získat tak peníze zpět. Mezi nejčastější podvody
stále patří nedoručení zboží. 

Pár rad, jak prostřednictvím webových portálů co možná nej-
bezpečněji nakupovat:
— Velmi důležité je nakupovat u prodejců, které dobře znáte. Pokud je

neznáte, předem si o nich zjistěte potřebné informace. 

— Čtěte recenze a zkušenosti od jiných nakupujících.
— Prohlédněte si údaje o e-shopu. Podvodné obchody většinou neuvá-

dějí vůbec žádné nebo smyšlené kontaktní údaje. Vyhledejte a ucho-
vejte si veškeré kontakty na prodejce.

— Peníze na účet předem zasílejte pouze prodejcům, které opravdu dobře
znáte. 

— Raději neplaťte za zboží předem. Riziko, že nezaplatíte, je při online
nákupech na obchodníkovi a ten s tím musí počítat. 

— Doporučujeme zásilku hradit na dobírku.
— V případě, že prostřednictvím internetu uskutečníte nákup, uchovejte

si záznam o internetových transakcích, a to včetně webových stránek
prodejců.

— Před nákupem zboží si řádně přečtěte obchodní podmínky, seznamte
se s reklamačním řádem. Jestli jej obchod nemá, nenakupujte u něj!

— Při dodání zboží si řádně zkontrolujte obsah zásilky.
— Při nákupu zboží prostřednictvím internetu buďte obezřetní a vždy

zvažte věrohodnost prodejce. Zjistěte si o něm co nejvíce informací,
prověřte si recenze a zboží raději neplaťte převodem z účtu předem.

— V případě, že se stanete obětí podvodného jednání či nekalé praktiky
ze strany prodejce, kontaktujte nejbližší policejní služebnu nebo linku
158. por. Mgr. Lenka Dvořáková

KŘPL, koordinátor prevence kriminality

Nedílnou součástí života záchranářů je každý rok aktivní účast na řadě
školení a kurzů. Trendy v medicíně se totiž neustále vyvíjejí a je třeba jim
přizpůsobovat práci tak, aby byla péče o život pacienta zajištěna co 
nejlépe. Zatímco ještě před několika lety záchranáři „pouze“ zajistili 
základní životní funkce postiženého a jeho co nejrychlejší přepravu do
nemocnice, dnes dbají nejen o záchranu života, ale svou péčí také o
jeho další kvalitu.

Spolu s tím, jak se rozvíjejí možnosti zdravotní péče a také technic-
kého vybavení záchranářských vozidel, roste samozřejmě také náročnost
péče. Záchranáři dnes například naprosto běžně aplikují řadu léků, které
dříve neměli k dispozici. To vše se ale musí neustále učit a své znalosti
zdokonalovat. Každý záchranář tak v průběhu kalendářního roku absol-
vuje v průměru tři školení. Některá jsou zaměřená na urgentní medicínu
jako celek, jiná specializovaná například na děti jako užší skupinu 
pacientů a komunikaci s nimi. Důležitou součástí školení je i důraz na
vlastní bezpečí. Průzkumy totiž ukazují, že v řadě případů se záchranář
mnohem více než na ně soustředí na problémy pacientů. Pokud je ale
záchranář napaden, případně jinak ohrožen na životě, v konečném dů-
sledku je větší riziko pro něj i pacienta.

Školení pro zaměstnance Zdravotnické záchranné služby Libereckého

kraje mají různý charakter. Některá si organizuje sama záchranka přesně
podle svých požadavků. To umožňuje cílený vývoj záchranářů přesně 
v těch oblastech, kterých je v Libereckém kraji nejvíce zapotřebí. Jiná
jsou pořádána celorepublikově a sjíždějí se na ně záchranáři ze všech
krajů. A kurzy se samozřejmě dělí i podle vlastního zaměření záchra-
 náře – na jiné chodí řidiči, na jiná letečtí záchranáři a na jiné operátoři
tísňové linky. „Školení jsou pro nás velmi důležitá. Když člověk dělá svou
práci dobře – a to naši zaměstnanci dělají – po určité době by mohli mít
sklony stagnovat, používat při záchraně pacientů zažité stereotypy. 
Ty by určitě fungovaly. Dnes nám jde ale o to, aby pacient i po ošetření
v nemocnici mohl vést život v maximální možné míře podobný tomu,
jako před svým zraněním nebo onemocněním. Tomu se snažíme co nej-
více přizpůsobovat,“ vysvětluje ředitel ZZS LK Luděk Kramář. Příkladem
může být třeba mozková příhoda – zatímco dříve pacienti s ním umírali
nebo byli v dalším životě odkázáni na pomoc bližních, dnes při správně
stanoveném postupu přežívají a nemusejí mít ani radikální následky.

Samostatnou kapitolou vzdělávání je pak nácvik krizových situací, 
například cvičení zásahu při hromadných neštěstích. Ta slouží i k secvi-
čení spolupráce různých složek Integrovaného záchranného systému.
„Chceme být zkrátka na vše připraveni co nejlépe,“ vysvětlil Kramář.

Pozor na nákupy přes internet

Záchranáři se vzdělávají celoživotně

Kampaň „Dejme dětem svůj čas“
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